
 

 

Plemp ons buitengebied niet vol met windmolens en zonnevelden 
 
Klimaatverandering is een serieus probleem. Opwarming van de aarde leidt tot droogte, 
maar ook overmatige neerslag. Overstromingen, zware stormen en het mislukken van 
oogsten. Hongersnood en vluchtelingenstromen. Het is dan ook noodzakelijk om 
klimaatverandering te stoppen. Daarom moeten we overschakelen van kolen, olie en gas 
naar duurzame energiebronnen zoals wind, zonne-energie, waterkracht en aardwarmte. 
De gemeenteraad van Oss neemt haar verantwoordelijkheid met het besluit1 om in 2050 
klimaatneutraal te zijn. Dit door het huidige energiegebruik met 50% te verminderen, 
door 25% duurzame energie van elders in te kopen en 25% op te wekken binnen de 
gemeentegrenzen. 
Wat betekent dit besluit? Allereerst stevig inzetten op energiebesparing. Dat geldt niet 
alleen voor de Osse inwoners, maar vooral ook voor de Osse bedrijven. Zij zijn met 
elkaar verantwoordelijk voor 83 % van het elektriciteitsgebruik in Oss en 54 % van het 
gasgebruik2. Volgens recent onderzoek van CE Delft is het energiegebruik door de Osse 
bedrijven tussen 2014 en 2017 niet afgenomen, maar juist toegenomen met 0,6 %. Dat 
schiet dus niet op. Het energiegebruik door de Osse inwoners is tussen 2014 en 2017 
juist wél afgenomen: met 7,8 %3. Als het gemeentebestuur de opdracht van de 
gemeenteraad serieus wil nemen, dan zal energiebesparing door de Osse bedrijven het 
belangrijkste speerpunt moeten worden. Helaas lopen de Osse wethouders met een 
grote boog om deze megaklus heen. Liever gaan ze in gesprek met boeren en 
investeerders die ons mooie buitengebied vol willen plempen met windmolens en 
zonnevelden. 
 
Het opwekken van elektriciteit met windmolens en zonnevelden heeft grote effecten op 
onze leefomgeving. Door de hoge subsidies staan investeerders en projectontwikkelaars 
in de rij, maar zij hebben weinig belang bij het goed informeren van de bewoners. Liever 
gooien ze het op een akkoordje met de grondeigenaar, de direct omwonenden en de 
wethouder. In de praktijk zien we dat als de plannen concreet worden het verzet tegen 
energiemaatregelen zoals windmolens en zonnevelden sterk toeneemt.  
 
Terechte zorgen over de aantasting van het landschap door windmolens en zonnevelden 
worden afgedaan met het aanhalen van deskundigenrapporten, waarin staat dat ze met 
de nodige zorg prima inpasbaar zijn. Over de beleving van het landschap door de 
inwoners en recreanten wordt niet gerept. Net zomin als over de gezondheidseffecten, 
waarvoor recent aandacht is gevraagd.4 De trein dendert door, desnoods zonder 
draagvlak van onze inwoners, want het zou al vijf voor twaalf zijn. Wij denken dat dit 
averechts werkt en leidt tot nog grotere afstand tussen bestuur en inwoners. 
 
Windmolens en zonnevelden draaien op subsidie. Die subsidie wordt voor een 
onevenredig groot deel via de “opslag duurzame energie” bijeen gebracht door alle 
aangesloten huishoudens. Het is niet meer dan redelijk dat die huishoudens dan ook 
delen in de opbrengsten van de windmolens en zonnevelden. De praktijk is echter 
anders. De subsidie wordt opgeslokt door de investeerders en grondeigenaren van 

 
1 Gemeenteraad, 6 juli 2017 
2 Betreft het jaar 2017. Bron: website ‘energie in beeld’ 
3 Berekend met behulp van CE-rapport ‘Oss energieneutraal in 2050 van januari 2017 en het CE-rapport 
‘Oss Energieneutraal 2050’ van oktober 2019 
4 https://www.openkamer.org/kamervraag/2019Z22344/  



 

 

windmolenparken en zonnevelden, met soms een fooi voor de gemeenschap. Op ons 
voorstel om de energievoorziening als gemeente in eigen hand te nemen, zodat de lusten 
over alle inwoners kunnen worden verdeeld, gaat het college niet serieus in. Is het dan 
gek dat het draagvlak uitblijft? 
 
In de praktijk zien we dat het college onvoldoende prioriteit geeft aan het besparen van 
energie door isolatie en aanpassing van installaties van woningen, openbare gebouwen 
zoals scholen, winkels en bedrijfsgebouwen. Dat er niets gedaan wordt aan het 
verminderen van het energiegebruik door het verkeer door bijvoorbeeld het openbaar 
vervoer te stimuleren of door het aanleggen van comfortabele fietsstraten. Dat de 
grootste energiegebruiker in Oss, het bedrijfsleven  niet op haar verantwoordelijkheid 
wordt aangesproken.  Oss heeft 263 hectare aan bedrijfsdaken en daarvan wordt slechts 
7% benut voor het leggen van zonnepanelen. Waarom weigert het college zelfs om het 
plaatsen van zonnepanelen als eis te stellen bij de verkoop van kavels op 
Vorstengrafdonk en Heesch-West?  Terwijl aan de andere kant wel wordt voorgesteld 
om 150 hectare zonnevelden toe te staan in het buitengebied van Oss. 
 
Daarnaast wordt zonder besluitvorming voorgesteld  de doelstelling voor de opwekking 
van duurzame energie binnen onze gemeente te verdubbelen.  Nog meer windmolens, 
nog meer zonnevelden. Dat getuigt niet van realiteitszin. De energieopwekking zal zich 
de komende 30 jaar verder vernieuwen. De ontwikkeling bij zonnepanelen maar ook 
windmolens staat niet stil. Hoe zal de tijd leren. Daarbij past een beleid waarbij we 
voorzichtig zijn met ons helemaal vast te leggen zoals het college nu wil doen. Met 
tientallen windmolens in de Lithse polder en de Stijbeemden en zonnevelden kriskras in 
het buitengebied. We moeten zuinig zijn met onze ruimte, onze landbouwgrond en ons 
landschap. Dus niet volplempen.  
De plannen van het college zijn ook in strijd met het landelijke beleid verwoord in de 
zonneladder waar de Tweede Kamer in grote meerderheid achter staat. Dat betekent dat 
voor het opwekken van duurzame energie het voor de hand ligt allereerst de 
mogelijkheden bij bedrijven en op bedrijventerreinen te benutten, maar ook snelwegen 
en regionale vuilstorten. Natuur en landbouwgronden liggen daarbij niet direct voor de 
hand en moeten zoveel mogelijk worden ontzien. (zie bijlage) 
 
Oss is geen eiland 
Volgens het rapport ‘Oss energieneutraal 2050’ van CE Delft bedroeg het totale 
energiegebruik in 2014 in de gemeente Oss 7531 Terajoule (TJ), ofwel 2,1 miljard 
kilowattuur (kWh). Als we hiervan de helft besparen, hebben we in 2050 nog 3766 TJ5 
nodig. De gemeenteraad heeft bepaald dat we hiervan de helft binnen de gemeente 
willen opwekken en de andere helft van buiten de gemeente willen halen. Er zijn immers 
gebieden waar het opwekken van elektriciteit veel efficiënter kan dan in Oss. Denk aan 
windmolens op de Noordzee, in West-Nederland of landen als Ierland of Schotland. In 
dat laatste geval moet de elektriciteit eerst worden omgezet in waterstofgas. Dat kun je 
vloeibaar maken en vervolgens per schip naar Nederland vervoeren. Net als nu gebeurt 
met olie of vloeibaar aardgas uit bijvoorbeeld Algerije. Door om te schakelen op 
waterstofgas zijn nog veel meer duurzame energiebronnen aan te boren. Denk aan 
zonnevelden in de Sahara, ongebruikte waterkracht in Noorwegen en ongebruikte 
geisers op IJsland. Dat worden onze energieleveranciers van de toekomst.  

 
5 Volgens informatie van de gemeente wordt het energiegebruik in 2014 als referentie genomen voor de 
besparingsopgave (en dus ook voor de hoeveelheid op te wekken hernieuwbare energie) 



 

 

Er is dan ook geen enkele reden om af te stappen van de Osse energie-ambitie, zoals 
wethouder van der Schoot sinds kort beweert. Hij stelt voor om niet de helft van de 
energiebehoefte in Oss op te wekken, maar álles. Daarvoor zouden volgens hem 107 
windmolens of 1300 hectare zonnevelden6 nodig zijn. Maar Oss is geen eiland. Nu niet 
en hopelijk in 2050 ook niet. Er is geen enkele reden om ons mooie buitengebied vol te 
plempen  met windmolens en zonnevelden. 
  
Maar we nemen wel onze verantwoordelijkheid 
In de gemeenteraad is afgesproken dat we de helft van de energiebehoefte 2050 binnen 
de gemeente Oss willen opwekken. Die afspraak stáát en de SP wil daaraan vasthouden. 
Volgens CE Delft is een deel van deze energie nodig in de vorm van warmte. Aardwarmte 
of andere duurzame warmtebronnen binnen de gemeente. Het gaat om 1430 TJ7. De 
hoeveelheid elektriciteit die dan nog moet worden opgewekt bedraagt 2336 TJ. Hiervan 
wordt, zoals afgesproken, de helft binnen de grenzen van de gemeente Oss opgewekt, 
ofwel 1168 TJ. De vier windmolens die straks ten noorden van De Geer worden 
opgericht nemen hiervan 126 TJ8 voor hun rekening. Daarnaast wordt al 47 TJ9 
opgewekt met zonnepanelen op Osse bedrijfsdaken. Trekken we dit af van onze opgave, 
dan blijft 995 TJ over. Deze hoeveelheid zal dus moeten worden opgewekt met extra 
windmolens of met extra zonnepanelen. Omgerekend komt dit neer op 32 windmolens 
of 384 ha zonnevelden10. 
 
De SP stelt voor om met zonnepanelen te beginnen. Die leveren de minste 
maatschappelijke weerstand op. De Zonneladder die onlangs door de regering, het IPO 
en de Vereniging van Nederlandse Gemeenten is opgesteld is daarbij leidend. Dat 
betekent dat we niet beginnen met 150 hectare zonnevelden in het buitengebied, zoals 
wethouder van der Schoot voorstelt, maar eerst kijken welke mogelijkheden er zijn in 
bebouwd gebied. Het beter benutten van de daken van bedrijfsgebouwen ligt daarbij het 
meest voor de hand. De Osse bedrijven hebben gezamenlijk 26311 hectare dakoppervlak. 
Naar schatting is hiervan 50% geschikt om zonnepanelen op te leggen, ofwel 131 
hectare. Op dit moment wordt iets meer dan 18 ha12 benut. Dan blijft nog 113 ha 
onbenut bedrijfsdak over. Wanneer deze worden benut blijft nog een behoefte van 271 
ha zonnepanelen over.  
De SP stelt voor om daarvoor conform de zonneladder eerst te kijken naar andere 
mogelijkheden in bebouwd gebied. Bijvoorbeeld de geluidswallen en geluidsschermen 
langs de A50 en de A59. De zonnepanelen langs de A50 bij Uden zien er fraai uit en 
blijken uitstekend te werken. Ook het overdekken van parkeerplaatsen wordt steeds 
vaker toegepast. Wanneer verschijnt de eerste overdekte parkeerplaats in Oss? 
Inmiddels wordt er hier en daar ook al gekeken naar het overdekken van fietsstraten of 
autowegen. Ook de bermen van de spoorlijn tussen Geffen en Ravenstein zijn geschikt 

 
6 Bron: CE-rapport ‘Oss Energieneutraal 2050’ van oktober 2019 en publieke uitspraken van de 
wethouder 
7 Bron: CE-rapport ‘Oss Energieneutraal 2050’ van oktober 2019 
8 Berekend op basis van bijlage B van het CE-rapport ‘Oss Energieneutraal 2050’ van oktober 2019 
9 Bron: RVO (gerealiseerde projecten op daken met behulp van SDE+, peildatum 1 november 2019) 
10 Berekend op basis van bijlage B van het CE-rapport ‘Oss Energieneutraal 2050’ van oktober 2019, 
waarbij niet is uitgegaan van 1000 vollasturen zoals in bijlage B staat, maar van 900 vollasturen omdat dat 
ook de basis is van de berekeningen in het rapport zelf 
11 Volgens opgaaf van de gemeente (ibabs 12 december 2019, agendapunt 5.03d) telt Oss 958 daken met 
een oppervlakte van 1000m2 of meer. De gezamenlijke oppervlakte hiervan is 263 hectare . 
12 Berekend door 47 TJ te delen door de energieproductie per hectare zonnepaneel bij 900 vollasturen 



 

 

voor zonnepanelen. Prorail houdt ze het liefst onbegroeid. Dus waarom geen 
zonnepanelen? Kortom mogelijkheden genoeg.  
Conclusie, de behoefte aan duurzame energie kan in Oss met wat goede voor een groot 
deel binnen bebouwd gebied en langs wegen en spoorwegen worden opgelost. 
Zonnevelden in ons buitengebied zijn nauwelijks nodig. En windmolens al helemaal niet! 
  
 
 
Voor de SP betekent dit dat we:  
 

• niet zullen meewerken aan grootschalige windmolenparken in de Stijbeemden en 
de Lithse Polder en bewoners in hun verzet zullen steunen. 

• zullen blijven strijden voor een eerlijke verdeling van lusten en lasten onder alle 
inwoners, bijvoorbeeld via een gemeentelijk energiebedrijf.  

• zullen blijven ijveren om onze inwoners intensief en serieus te betrekken bij de 
energieplannen. 

• het bedrijfsleven zullen blijven aanspreken op hun verantwoordelijkheid voor 
energiebesparing en het realiseren van windmolens en zonnedaken op 
bedrijfsterreinen. 

 
  



 

 

Bijlage: Motie zonneladder  

 
 


